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Wniosek

w sprawie podjęcia pilnych działań w celu poprawy jakości powietrza w terenie 
Nowego Miasta Lubawskiego i powiatu nowomiejskiego

Uprzejmie proszę o podjęcię pilnych działń w celu poprawy jakości powietrza na 
obszarze Nowgo Miasta Lubawskiego. Sprawa może też dotyczyć przyległych miejscowości 
Bratiana i Kurzętnika oraz generalnie całego powiatu nowomiejskiego. W pierwszej kolejności 
kwestią powinien zająć się Powiatowy Zespół Zarządzania Kryzysowego oraz samorząd gminny.

Uzasadnienie

Odczyty danych ze stacji pomiarowej zlokalizowanej w Nowym Mieście Lubawskim przy 
ul. Działyńskich pokazują znaczne przekroczenie norm jakości powierza na terenie miasta. 
Dotyczy to głównie przekroczenie ilości tzw. dni smogowych z przekroczeniem dobowego 
poziomu dopuszczalnego poziomu pyłu PM10. Wg danych za 2022 r. liczba dni smogowych 
wynosiła 53 przy normie krajowej 35. Natomiast stężenie wybitnie rakotwórczego 
benzo(a)piernu wykazuje przekroczenie normy aż o 700%. Pył PM10, to mieszanina cząstek 
zawieszonych szkodliwych z uwagi na zawartość benzopirenów, furyn, dioksan. W smogu 
zawarte są też tlenki siarki, tlenki azotu, kancerogenne wielopierścieniowe węglowodory 
aromatyczne. Związki te pochodzą głównie ze spalania w gospodarstwach domowych węgla, 
drewna, ropy nafowej i jej pochodnych, a także odpadów. Odpowiada to za ponad 50% emisji 
pyłów PM10 i aż 87% emisji rakotwórczego benzo)a)pirenu. Drugim istotnym powodem 
zanieczyszczenie powietrza w miastach jest komunikacja. W skali kraju tansport emituje 15% 
pyłw zawieszonych.

Istniej silna korelacja pomiędzy zanieczyszczeni powietrza a ze wzrostem zachorowań na 
nowotwory, choroby układu oddechowego, zawałów serca czy udarów mózgu. Na terenie 
powiatu nowomiejskiego obserwuje się niepokojący wzrost zachorowań na nowotwory. 
Zanieczyszczeni powietrza może być jedną z istotnych przyczyn tego zjawiska.



W związku z powyższym widzę potrzebę podjęcia następujących możliwych działań:

- akcji informacyjnych wśród mieszkańców,
- akcji informacyjnych wśród młodzieży szkolnej,
- informowania o występowaniu dni smogowych, nie czekając na przekroczenie 

tzw. poziomu informowania,
- intensyfikację realizacji programów wymiany pieców w gospodarstwach 

domowych,
- wzmożenia kontroli jakości paliw spalanych spalanych w gospodarstwach 

domowych, w szczególności eliminacja spalania odpadów.
- podjęcia innych niezbędnych działań.


